

La condició més important i que convé examinar, es la de la forma de la operació del préstam, que s'entrega previa firma de la escriptura notarial, combinada amb una llibreta de crèdit en la que el prestatari pot imposar les cantitats que volga guanyant el 4 per 100, i retirar-les a son gust, amb lo que resulta un verdader compte corrent garantit amb hipoteca.

Ja hem dit que l'interès del préstam es el 5 per 100 anyal, de manera que si per exemple la cantitat mutuada es 25.000 pessetes, i el prestatari té en compte corrent en la llibreta de crèdit a favor seu 20.000 pessetes, ha de pagar el 5 per 100 de les cinc mil restants i únicament un 1 per cent de la cantitat de 20.000 pessetes, car li devenguen un interès d'un 4 per 100. Així no resulta tant honorós el préstam com succeeix en els préstams corrents, ja que hi ha sempre un 3.⁵ % per 100 de diferencia, això partint de la base de que el compte correntista sia acreedor dobes, en cas contrari ha de pagar el 6.⁵ per 100 de la cantitat prestada.

Si a n'això s'hi anyadeix el que aquestes operacions estan exentes del pago de drets reals que importen 0.75 pessetes per cada 100 ptes. de préstams, resultaria que per pago de drets reals en un préstam de 25.000 ptes. importarien aquestos la cantitat de 187.50 pessetes al construir-se l'hipoteca i igual cantitat a l'extingir-se. Ademés tampoc pagaran l'impost de utilitats equivalent al 5 per 100 de la cantitat que representa l'interès del capital prestat o sigui en el cas que haben acceptat com exemple la cantitat de 62.50.

I per fi si's te en compte que el paper sellat es de deu céntims, resulta que els préstams hipotecaris que ha establert la «Caixa de Pensions» reportaràn un gran benefici a qui vulgui utilitzar-los, la cantitat molt considerable i que per lo tant son mancats de fonament els arguments que en contra de lo concedit s'han adujit, segurament per quí voldria els duros a quatre pessetes, es a dir un préstam com que aportés la deguda garantia.

Maura, Dato

y Lacierva

Son los tres políticos conservadores alrededor de los cuales gira toda la atención pública, porque representan tres tendencias, tres orientaciones, tres matices.

A Maura le caracteriza su falta de ansias por el poder; su constante sinceridad; la fe inquebrantable con que mantiene sus ideales, acierto o desacierto; la honestidad de sus actos, que tienen por norma el cumplimiento del deber más que las exigencias del egoísmo o las necesidades de partido.

Perdió la jefatura del partido conservador, porque éste no podía resignarse mucho tiempo a vivir alejado del mando. Dato, en cambio, aceptó el Gobierno porque es muy natural que el poder no debe ser desdenado. Maura personifica lo ideal; Dato es la consagración de lo humano.

En las últimas elecciones generales Dato empleó los procedimientos más reaccionarios que han utilizado los monárquicos. Maura cuando ha dirigido o ha presidido elecciones de Diputados a Cortes, como Ministro de la Gobernación o como Jefe del Gobierno, ha llevado la sinceridad electoral a un extremo a que nunca se llegó en España. Maura ha sacrificado la personalidad a la persona, las satisfacciones del mando a *un más allá* de las conveniencias personales.

La Cierva, abandonando a Maura cuando lo ve caído precisamente por la represión de 1.909, no puede levantar bandera alguna. Como «hoja de parra» sostiene lo hecho en 1.909, pero está con Dato, que ha obtenido el Gobierno por que significa la rectificación de la política de 1.909. ¿Sostiene los ideales de la política reaccionaria? ¿Sustenta el avance, la orientación progresiva que parece significar el Partido datista? Nô, ni una cosa ni otra. Está con el Poder. Y eso no puede convencer al País; eso no es aspiración de un hombre público, que para alcanzar el apoyo de los que gobernan deja en la puerta las doctrinas como pesado lastre, sin la noble franqueza, sin la abierta manifestación de que ha rectificado.

Ratas las hostilidades entre Maura y Dato, ¿cuál será el resultado de la actuación del partido conservador? Bien se vé que D. Eduardo Dato, hombre de gabinete más que de acción, no resistirá mucho tiempo la formidable oposición del Sr. Maura, quien en su vida política ha acreditado que su poderosísima elocuencia tiene el campo más adecuado en la lucha ardorosa, donde se agiganta su tempamento de acero, creado para el combate más que para el idilio. Es evidente que el insigne hablista mallorquino desdena las dulzuras y satisfacciones del mando; y que cada vez se distancia más de Palacio. Pero también es indudable que no puede ofrecer caracteres de permanencia y estabilidad un gabinete conservador teniendo a Maura en contra. Es más probable, es más lógico esperar que, cansado o derribado el Sr. Dato, sustituya a su gobierno uno de concentración de todas las fuerzas conservadoras.

Porque aunque Maura se quede absolutamente solo, el solo es bastante para crear conflictos a cualquier gobernante. Y cualesquiera sea su situación política ante sus «ex-correligionarios», es indudable que le asiste la fuerza importantísima

de representar la línea recta (aunque su propia «inflexibilidad» le haya derribado), la línea que impone el cumplimiento del deber; el cual debe ser—son sus palabras—suprema ley lo mismo para el rey que para el mendigo...

Setmanals

Ja s'ha salvat la patria, ja tot anirà perfectament, i nosaltres infelissos mortals que fins avui ens lamentavem amargament del procedir equívoc dels governs, podem restar alegres i satisfets.

L'Exm. Sr. Conde de Romanones, D. Alvaro de Figueroa, democràticament parlant, l'exPresident del Consell de Ministres més *riu* que hem conegut, ha fet un viatge d'estudi pel Marroc, i diu que ha portat datus molt interessants.

Amb automòbil, a gran rumbo, ha recorregut totes les posicions africaines (de l'Africa s'enten) i ha pogut veure la manera com el nostre exèrcit defensa amb l'heroisme en ell peculiar la possessió de terrers incults, que la diplomacia internacional s'empunya estiguin baix el protectorat de Espanya. Ha pogut presenciar les privacions, les calamitats que sofreix el pobre soldat que anyora la *tierra*, la llar, l'amor dels pares; el digno oficial que el compliment del seu deber el priva de les il·lusions de la seva juventut a més de les satisfaccions que gosaba en Espanya prop de la seva família, pensant tots en l'enemic amb greu engoixa, car no saben si el sol surtirà per ells alegre i triomfal, o bé com a envolella per portar el seu cos, inanimat pel plom enemic, al repos etern.

Tot això segurament no ho haurà vist l'exPresident de ministres, i continuará argumentant com ho feu quant el debat del Marroc, diant que es necessari i indispensable l'acció en la forma com se fa ara; i no trovarà o no voldrà posar en pràctica el remei que l'esperiença li ha ensenyat, seria el més prudent.